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ovakvim kakav jeste? To naravno mogu

biti qudi, doga|aji, procesi, izbori,

trenuci, slike, boje, mirisi...

– Posledwih godina po~eo sam i sam da

ne{to vi{e mislim o tome. U odre|enom

trenutku svog `ivota ~ovek po~iwe da sumira

neke stvari i prepoznaje znakove na svom putu.

S vremenom sam i ja po~eo da uo~avam takve

znakove i moram priznati da sam ~esto

iznena|en tim spoznajama, jer je ovo {to

`ivim, u neku ruku boqa varijanta nego ona

koju sam planirao. Vi{e se u stvari i ne

se}am jesam li uop{te imao neki konkretan

plan, ali je ~iwenica da se za mnoge

„slu~ajnosti“ ispostavilo da uop{te nisu

slu~ajne, a upravo su one odredile moj put. 

I na re`iju sam upao – „slu~ajno“. Moja

velika `eqa bila je da studiram kwi`evnost.

Na re`iju sam oti{ao da bih bio solidaran

sa ekipom drugova sa kojima sam bio

nerazdvojan tokom sredwe {kole, a koji su svi

listom krenuli na re`iju ili glumu. Pomislio

sam da }u i ovako pasti na prijemnom i onda

oti}i na kwi`evnost, ali }u im u me|uvremenu

praviti dru{tvo. I {ta se dogodilo? Prime

jedino mene. Bio sam u potpunom ~udu. To je

recimo jedan od takvih, „slu~ajnih“ znakova

koji je kasnije umnogome odredio moj `ivot. 

ikita Milivojevi} je rediteq koji nam iz

predstave u predstavu, evo ve} dvadeset

godina, u su{tini pripoveda sopstvenu,

dugo gra|enu mitologiju. Naravno, da

bismo i mi kao gledaoci u~estvovali u

svemu tome, mora postojati zajedni~ki

imeniteq, kqu~ za prepoznavawe,

univerzalna kategorija. Ako se prisetimo

predstava Maska, @ivot je san, San letwe

no}i, U potpalubqu, Banovi} Strahiwa,

Opera za tri gro{a, Karolina Nojber,

Povratak...,  shvati}emo vrlo brzo da je taj

kqu~ – u emociji. Onoj kojom prepoznajemo

lepotu i istinu. Najnovija predstava Nikite

Milivojevi}a „Zimske ba{te“ polazi od

statisti~kih podataka na{e stvarnosti:

tokom ratova posledwe decenije 20. veka

Srbiju je napustilo oko 700.000 mladih

obrazovanih qudi..., a donosi nam `ivot

sam, izgubqen u prevodu, obesmi{qen ~etom

i Internetom, razu|en proma{ajima i

odsustvom. Iskorewen u poku{aju da se `ivi

normalno – ubijenih snova.

Sudbinom odre|eni ili

pojedina~nim energijama oblikovani,

na{i `ivoti se odvijaju na razli~ite

na~ine. [ta je to {to je odredilo

Va{ `ivot, {to ga je u~inilo ba{
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Do{ao sam do nekakve
vlastite  formule u koju

verujem, i koja je, bar na mom
primeru, izgleda ta~na. U
stvari, biti  isti, na svoj

na~in zna~i da stalno morate
da se mewate. Da bi ostao

svoj, ~ovek stalno mora da se
mewa, nikako ponavqa. Zvu~i

paradoksalno, ali
funkcioni{e. To realno jeste

te`i put, ali je meni lak{e
tako. U Bitefu su recimo moje
kolege na svoj na~in nau~ile
kako razmi{qam: Jednom sam

za predstavu tra`io neku kadu,
a kako je wih mrzilo da je

svaki put donose na probu, jer
je ogromna i te{ka, dosetili
su se i rekli su mi da je ve}
„glumila” u nekoj predstavi.

Unapred su znali da }u odmah
odustati od we! To je ina~e
wihova pri~a, oni su mi je

kasnije ispri~ali i danas je
prepri~avaju kao anegdotu. 

BITI ISTI ZNA^I
–MEWATI SE
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U re`iji sam se vrlo brzo prepoznao, otkrio

sam da je to jo{ jedan na~in kojim mogu da se

izrazim, da to nije samo pisawe, a da pri tom

postoje mnoge dodirne ta~ke.  

Od tog trenutka kockice se nekako, na

neki svoj na~in sla`u, sve do danas, kada sam

i ja profesor te iste akademije, i kada na

predavawa vrlo ~esto vozim svoje nekada{we

profesore ... 

Boru Dra{kovi}a?

– Boru, Vlatka Gili}a... Sve je to jedan

pomalo neverovatan krug. Ja sam ina~e

diplomirao u klasi Bore Dra{kovi}a ... 

Kada sam primqen na re`iju, te iste godine

sam, po tada{wim pravilima, morao da idem

u vojsku, i Bora je napravio neverovatan

presedan: po{to je hteo da ostanem u wegovoj

klasi, prvu godinu polagao sam iz vojske!?

Svoju ispitnu predstavu za prvu godinu radio

sam sa vojnicima, i Bora je sa komisijom

do{ao u Ni{, u moju kasarnu, da je pogleda!

Na taj na~in sam se posle vojske direktno

vratio kod wega na drugu godinu i nastavio

studije, tako da prvu, u stvari, nikada nisam

studirao, mada sam sve ispite, naravno,

naknadno polo`io. Ali tako sam, zahvaquju}i

Bori Dra{kovi}u, u{tedeo jednu godinu

`ivota. Eto, otprilike tako nekako, kocke su

se i daqe sklapale u sudbinu, sve do danas...

Negde na tom putu, u jednom trenutku, shvatio

sam da je zaista sve u `ivotu u nekoj vezi.

Rediteq bi bar morao da veruje u to, jer je

na{ posao upravo u tome da pronalazimo 

te tanane veze, koje drugi ne vide. 

To {to `ivim na uglu ulica Strahiwi}a

Bana i Rige od Fere tako|e mi je simpati~no,

i to je, ~ini mi se, nekakva veza! Svako na svoj

na~in, Grci i Banovi} Strahiwa obele`ili su

moju karijeru. 

Malo se, naravno, i {alim na temu

„slu~ajnosti  i sudbine“, ali znam da nije 

neva`no kroz koje ~ovek kapije pro|e na svom

putu, a koje zaobi|e, kakve qude sre}e... 

Ja sam u~io re`iju, ali istovremeno i neke

va`ne stvari u `ivotu, od sjajnih, zna~ajnih 

i ozbiqnih qudi. Verovatno imam i taj

instinkt da pratim sebe. Kada sam po~iwao

da radim u malim pozori{tima, prolaze}i

svu golgotu provincije, uvek sam radio neke

„ozbiqne“ tekstove, neke „velike stvari“,

poput Rozenkranca i Gilderstena u [apcu,

Bonda u Ni{u, Beketa u Kru{evcu... Se}am se

da su mi svi govorili da nisam normalan, da

se u tim sredinama takvi komadi ne tro{e,

to se, navodno, ~uva za ozbiqnija pozori{ta!

A ja sam stalno imao ose}aj da upravo tu gde

sam moram da re`iram kao da je to

najva`nije pozori{te na svetu. Danas

verujem da me je to spasilo, da mi je puno

pomoglo. Kasnije sam negde ~uo re~enicu:

Pozori{te je tamo gde si ti, i sasvim sam se

u woj prepoznao. Raditi uvek, bilo gde, samo

ne{to do ~ega mi je jako stalo, postalo je

gotovo moj moto, i verujem da se upravo to

prenosilo na qude sa kojima sam sara|ivao,

oni su to ose}ali. Jer, glumci to prvo

prepoznaju kod rediteqa. Zbog toga su mi se 

u tim „malim pozori{tima“ van Beograda 

i dogodile neke zna~ajne predstave. 

Kada ve} govorim o znakovima na

rediteqskom putu, a spomiwemo ta mala mesta

i pozori{ta u kojima sam radio na po~etku

karijere, mislim da je va`no i da je na mene

dosta uticalo i to {to sam iz malog mesta,

{to moji roditeqi nemaju veze sa pozori{tem,

uop{te sa umetno{}u... Tako da sam, {to bi

rekao Crwanski, bio sam svoj predak. 

Imao sam i dvostruko detiwstvo, jedno 

u In|iji, u ku}i sa dvori{tem, sa puno snega i

fascinantnih slika ravnice, drugo u okolini

Knina, odakle su moji roditeqi, potpuno

divqe, bez struje, sa neverovatnim pri~ama

koje qudi pripovedaju pokraj ogwi{ta. Iz

svega toga nastajala je moja mala mitologija.

Danas svojim studentima preporu~ujem 

da i oni sami moraju neprestano da grade i 

neguju neke svoje mitologije. Jedino smo tako

neponovqivi. To je na{e, samo po tome smo

posebni, a to se mora prepoznati, graditi i

~uvati. Na Akademiji, za rediteqe i glumce

posebno je va`no da im se pre svega razvija to

vlastito ose}awe istinitosti. Biti iskren

prema sebi, a onda prepoznavati to isto u

poslu koji radi{, jedna je od va`nih lekcija

re`ije. Ja sam pozori{te u~io u svojim

predstavama, krenuo sam onako kako mi se

~inilo da bi bilo dobro, bez nekih predznawa

koja bi me optere}ivala... To je bilo prili~no

sre}no. I sre}om niko me nije sputavaou tome.

^ini se da se upravo to dogodilo, 

da se kako ste se Vi mewali, mewao 

ugao Va{eg posmatrawa. Otuda toliko

razli~itih oblika i formi u Va{em

radu.

– Vrlo brzo sam shvatio da ne volim 

da ponavqam stvari. Moje najnovije predstave 

nemaju nikakve veze sa onim prethodnim, 

a ~ini mi se niti sa bilo ~im {to se u ovom

trenutku kod nas radi.  Za mene je to neka nova

faza u kojoj ne{to istra`ujem, kao {to recimo

slikari prolaze kroz razli~ite faze... Meni

se ~ini da ako ne istra`ujete, ako to {to 

radite ne pravi nikakav pomak u vama, boqe

je da ne radite! Po tome kako pi{u, (ili ne

pi{u) o mojim novijim predstavama, vidim da

ne nalaze ba{ lako kqu~ za to {to radim...

Dopada im se, ali po tome kako pi{u, govore,

prepoznajem da im upravo nedostaje kqu~.

Kqu~ je ipak jednostavan. Potrebno je

samo da se ukqu~e ~ula?

– Jedino to! Ja uvek prvo ra~unam na

emotivnost. Da li me ne{to uzbu|uje ili ne.

Ne interesuje me preterano da neko u tome

pronalazi razne dodirne ta~ke sa

postomdernim, postdramskim... ili bilo

kakvim drugim „aktuelnim“ pozori{tem. Moje

pozori{te je, rekao bih, uvek, na svoj na~in 

– malo intimno pozori{te. Najte`i mi je

po~etak, jer poku{avam sebi da odgovorim 

na pitawe {ta je to {to me u odre|enoj temi

zanima. Do ~ega mi je stalo. A ako mi je do

ne~ega zaista stalo, onda pomislim da }e se

uvek na}i jo{ neko kome }e to biti 



zanimqivo... E, to je moje uverewe. Ponekad

se zapitam odakle mi uop{te hrabrosti za

neke takve „ludosti“, kao {to je recimo bio

„San letwe no}i“ u Budvi, da se prvi deo igra

kao procesija kroz ulice starog grada, da se

po~ne sa modnom revijom ispred hotela

Avala, me|u ogromnim nojevima zabodenih

glava u beton, da kraq i kraqica sti`u

luksuznim 

automobilima na po~etak, dok Oberon

sve to posmatra sa vrha zidina... Takve,

sli~ne stvari... Sigurno je da ni{ta od svega

ura|enog ne bih mewao.

@iveli ste i radili jedno vreme u

Gr~koj, negde od 1997, re`irali ste i u

Sloveniji, [vedskoj, Makedoniji,

Turskoj, Americi, putovali i gostovali u

ko zna koliko jo{ zemaqa i gradova,

jeste li nekada po`eleli da se sasvim

preselite, da `ivite negde drugde?

– Jesam, mnogo puta. Moram priznati. 

I jo{ uvek me to dr`i. Isuvi{e dugo stvari

ovde nisu bile u redu. Isuvi{e dugo mi

gradimo na pogre{nim osnovama ... Onda se

~ovek jednostavno upla{i da to {to se

pogre{no postavqa nije dobro za `ivot, nije

mentalno zdravo. To su bili uglavnom moji

razlozi. Kada razmi{qam o svojoj deci,

normalno je da bih `eleo da sredina u kojoj

`ive ima ozbiqnije kriterijume i uzore.

Nedavno sam snimao u Wujorku. Potpuno sam

fasciniran tim gradom – imam utisak da bih

u wemu mogao da `ivim. Imao sam ose}aj da je

to grad koji oduvek znam (sli~an utisak sam

nekada imao i o Atini). A sve to u su{tini

odre|uju qudi, oni koje sam upoznao rade}i

ovaj posao. I kada jednom prona|em te drage

i zanimqive qude, ja ih ~uvam. U`asno su mi

dragoceni, a izgleda i ja wima. Tako da se

odre|ena imena ponavqaju na mojim {picama.

Postoje gradovi u koje odlazim kao {to

odlazim u Beograd ili In|iju. In|ija i daqe

ima taj epicentar ku}e, tu je izgleda moja

„vertikala“. Beograd volim, mada mi se

posledwih godina mnoge stvari u pozori{tu

zaista ne dopadaju... Mislim da su

jednostavno pogre{ne. Ali, u raznim

susretima i razgovorima vidim da mnogi

sli~no misle, o~igledno nisam jedini koji nije

tako zami{qao „demokratiju“. Ipak se i

daqe, u takvim situacijama, na neki na~in,

sebi na kraju ~udim. Kao da sam oduvek sebe

do`ivqavao kao nekog „romanti~nog“ heroja.

Izgleda da jo{ uvek imam tu romanti~arsku

viziju umetnika kao usamqenog pojedinca koji

ne{to mo`e da promeni. Naravno, potpuno

naivnu viziju, svestan sam toga. Ali,

zahvaquju}i verovatno pomalo i toj viziji,

shvatio sam i da sam u stvari  neko ko

neprestano sebe proverava u razli~itim

sredinama ... Gotovo da  sam postao  zavisnik

od raznih aerodroma, kao neverovatno

intervju
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uzbudqivih mi mesta...  Recimo, posle

premijere u Istambulu cela ekipa me je

ispratila na let za [tokholm. Ve} sutradan

sam u [tokholmu po~eo novu predstavu. 

Za mene je to ne{to najlep{e u ovom poslu! 

A mislim da u tome ima i ne~eg po{tenog.

Neprestano mora{ da krene{ od nule, iz

po~etka! Neki novi qudi su tu, ispred mene, 

i ~ekaju, a ja sam u situaciji da ponovo

proverim {ta zaista mogu. I to mi se

dopada.  

U, recimo, tri odrednice,

asocijacije, slike..., {ta god – {ta je

za vas Srbija?

– Iste one koje sam pomenuo u

predstavi „Zimske ba{te“: Sneg, redovi...

Miqan je na nekoj probi dodao i lepe 

devojke. Zaista, ve}ina stranaca primeti

lepotu `ena na na{im ulicama. „Zimske

ba{te“ su negde dosta li~na, mo`da i

preterano li~na predstava, jer dodiruju

period mog `ivota u raznim gradovima,

posebno Gr~ku. U wima ima nostalgije, 

a rekao bih i neke posebne tuge... 

Asocijacije za koje ste me pitali su pre

mitske, arhetipske slike koje ~esto

provla~im kroz svoje predstave. Recimo,

uvek ima malo snega. 

Za{to ba{ sneg?

– Slika snega koji pada u detiwstvu je

bila ne{to stra{no uzbudqivo za mene... 

A snegovi su nekada umeli toliko da 

napadaju, da se nedeqama potpuno promeni

ceo pejza` oko vas... Taj ose}aj da sneg sve

promeni, da ~itavu stvarnost u~ini 

o~aravaju}om, uzbudqivom, druga~ijom,

ostavio je o~igledno jak utisak na mene. 

I danas ta belina snega ~ini da poverujem 

da su stvari dovedene u red, nekako u{u{kane

i zaokru`ene. Ima neke posebne ~istote, 

pa i poeti~nosti u tim slikama. 

Tre}a asocijacija u predstavi su

redovi?

– Da, jer su poni`avaju}i. Na`alost, 

tih slika redova ne mo`emo ve} decenijama

da se oslobodimo. 

U „Zimskim ba{tama“ tu vrstu

poni`avaju}eg ose}awa mo`emo

prona}i u re~enici jedne mlade `ene

koja je tamo negde daleko i dok se sve

oko we iz ovih ili onih razloga

uru{ava, ona ka`e: „Ja sam htela

samo normalan `ivot“. ^ovek ide

tamo gde se ose}a dobro, {to je, opet,

sasvim prirodno. Me|utim, ~ini se 

da skoro svi likovi u predstavi,

odlaze}i odavde, nisu stigli tamo 

gde su hteli. Ako je to put ka sre}i,

nemam ose}aj da su sre}ni...

– Sve to je vrlo te{ko objasniti...

Mislim da bi mnogi qudi mogli re}i

upravo tu re~enicu: Ja sam hteo samo

normalan `ivot... Znam po sebi. Ali svaka

pri~a je posebna, ima neku svoju logiku,

svoje razloge za{to je upravo takva, svoju

istinu... Pravo pitawe je u stvari za{to

qudi neprestano odlaze, vekovima... 

A postoji neki tragi~ni kontinuitet

odlazaka u na{oj istoriji. Ne{to nije 

u redu sa zemqom iz koje se stalno odlazi. 

O tome su pisali i Crwanski i Andri}...

Parafrazira}u jednu re~enicu

Andri}a, koja je i moto predstave:

Za{to da moja misao izre~ena ovde

vredi mnogo mawe od iste takve misli

iskazane u Londonu ili Parizu...?

– Predstava po~iwe koferima... Scena

je puna kofera. Vrati}u se na trenutak na

Va{e prvo pitawe – {ta je to {to me je

odredilo. Ja sam neprestano u tim koferima.

Moja prva predstava u Beogradskom dramskom

je po~iwala izno{ewem kofera na scenu. 

Tada nisam znao da }e mi taj kofer i u `ivotu

biti kao nekakav znak, da }u ga neprestano

vu}i sa sobom. Izme|u ostalog i zbog toga su

„Zimske ba{te“ li~ne... Od  mojih omiqenih

pisaca, Andri}a, Crwanskog, wihovih citata,

do svih tih na{ih qudi koje sam sretao

posledwih godina po svetu, koji te{ko `ive,

ali se ipak ne bi vratili. Wih treba da

~ujete... Moja prijateqica koja treba sada da

doktorira u Parizu,  ka`e mi nedavno da ne

bi mogla da `ivi ovde jer smatra da su kod nas

svi kriterijumi pogre{ni. A to po~iwe jo{ u

{koli pogre{nim na~inom mi{qewa, gde se

deci uop{te ne razvija bilo kakvo kriti~ko

mi{qewe... Nama kao da nisu potrebni qudi

koji misle svojom glavom! Ovde se decenijama

neguje poniznost kao neophodna vrlina da

uspe{. I danas je tako. Ja znam kako moja 

prijateqica te{ko `ivi u Parizu, pa ipak i

daqe ostaje tamo... 

Va{im prvim igranim filmom, koji

uskoro o~ekujemo, ostajete i daqe u

toj temi.

–  Procene su da je tokom ratova

posledwe decenije 20. veka Srbiju napustilo

oko 700.000 mladih obrazovanih qudi. Danas

je Srbija me|u pet zemaqa sa najstarijim

stanovni{tvom na svetu, sa daleko ve}om

stopom umirawa nego ra|awa i prva je po

broju azilanata u Evropi. To je ozbiqna tema

i zaslu`uje da se o woj govori. Na neki na~in

mogli bi je nazvati nacionalnom tragedijom.

Izgubiti oko deset posto stanovni{tva u

najboqim godinama je upravo to i ni{ta drugo.

[to se ti~e filma, i to je imalo neku svoju

„slu~ajnost“... Du{an Mikqa mi je doneo

predlog za pozori{nu predstavu, i tu je

postojala scena, mogao bih ~ak da ka`em

gotovo jedna re~enica, koja me je privukla.

Devojka iz Beograda u vreme bombardovawa

poku{ava svog de~ka da dovede u Wujork, 

a to je, naravno, dok traje bombardovawe,

nemogu}e. A onda se seti kako to da izvede –

wena ro|ena sestra }e da se uda umesto we, 

i na taj }e na~in wen de~ko, odnosno budu}i

mu`, da dobije papire i do|e. To mi je bilo

gotovo potresno. U filmu ona gleda ne{to kao



„direktni prenos” svoga ven~awa na ulici

Wujorka, na svom mobilnom telefonu. Tu`no,

veselo, nadrealno... Ono {to je najlep{e u

svemu jeste da je doga|aj istinit! To se zaista

dogodilo. Pitao sam Du{ana gde je na{ao tu

pri~u – ispostavilo se da se sve to dogodilo

wegovoj }erki. Eto, to je scena zbog koje sam

krenuo u film. 

Re`ija filma i predstave se

prili~no razlikuje?

– Da... Mada je su{tina gotovo ista, ipak

su to dva instrumenta. Jedno je klavir, a drugo

violina. Sada imam utisak da sam sa filmom

nekako prodisao. Posledwih godina se u

pozori{tu nisam ose}ao ba{ sre}an, kao

nekada, tako da mi je film do{ao u pravom

trenutku... Stalno se vra}am na Va{e prvo

pitawe. Taj mozaik koji se na neki svoj na~in

neprestano sklapa u `ivotu, pa vam se ~ini da

malo vi vodite va{ put, ali istovremeno i put

vodi vas. Verovatno mi ni u snu nije moglo

pasti na pamet da }u svoj prvi filmski kadar

snimiti u Wujorku, na Petoj aveniji! 

„Ne znam ni sam kako, nekim sre}nim

slu~ajem vaqda, sve {to sam imao da

ka`em o sebi, drugima, dru{tvu,

politici, ratu, qubavi, uspevao sam 

kroz svoje predstave. To je bio neki moj

na~in da komuniciram sa stvarno{}u” 

– rekli ste u jednom razgovoru. Za to je

potrebno ne{to {to zovemo hrabrost

sopstvenih uverewa. A kako nas to 

u {ta verujemo odre|uje, {ta je to 

u {ta Vi verujete?

– [ta je to u {ta posle svega uspevam da

verujem, pitawe je koje i sam sebi ~esto

postavqam. Verujem da kada radite ne{to

ozbiqno, to ipak stigne negde, do nekog 

drugog, ne izgubi se. Kada ne bih imao to

uverewe, ne znam kako bih ovde uop{te

bivstvovao. To danas nije mala vera. Jer, sve

vi{e mi se ~ini da je mnogo toga 

izgubilo smisao. Re~i su, recimo, postale

gomila brbqawa bez smisla, postali smo

nekakva brbqiva civilizacija, a sva ta

gomila re~i je potpuno bez sadr`ine. Re~ima

bi ponovo trebalo vratiti smisao. Kao da je

neka ~udna epidemija gluposti zavladala.

Zato mislim da je ta moja „mala vera” va`na.

Ona me dr`i. Pozori{te mi je dosta u svemu

tome pomoglo, jer, izme|u ostalog, ono postoji

i zbog toga da bi se nekim va`nim stvarima u

`ivotu vratio smisao. 

Rediteq u sebi, ka`u, mora da ima

pomalo bo`ansko svojstvo – „dar tvorca

celine” da bi stvorio ~itav jedan svet.

Rekli ste da svoj svet uvek nosite sa

sobom. Kakav je to svet? Ko je Nikita

Milivojevi}?

– Tu bi ponovo mogao da pomogne  Ivo

Andri}, koji negde u „Znakovima” ka`e: 

„Toliko ~itam i toliko razmi{qam, a od sveg

tog ~itawa, niti sam boqi ~ovek, niti znam

vi{e.” Tako se nekako i ja ponekad, posle 

svega pitam, ko sam ta~no. Kako to sebe vidim,

kako me vide drugi? Ta pri~a je, u stvari, 

zanimqiva ako nema definitivan odgovor.

Mi sami pravimo svoj put ozbiqnim ili ne.

Dragana MARKOVI]

Dosledno graditi svoj umetni~ki put, po{teno

i iskreno, sa ose}awem da ne pravite

kompromise, posebno ne one lo{e,

kalkulantske, sve dubqe sondirati prema

sebi i drugima – to je su{tina tog puta. 

Lepotu je, ~ini se, generalno

nemogu}e podvaliti. Estetika je veoma

bitna u Va{im predstavama.

– Te vrlo visoke zahteve preneli su mi

oni koji su me u~ili re`iji, a ja to sada

prenosim drugima... S tim u vezi, nedavno sam

pro~itao jedan neobi~an zapis: 1551. 

godine na saboru u Moskvi donet je zbornik 

u 100 glava, gde se za zoografe odre|uje

pravilnik – kakav ikonopisac mora da bude 

i sli~no. Mnoge osobine, ina~e, veoma su

uputne za rediteqe, ali mi je najzanimqivija

bila posledwa glava, u kojoj se ka`e.... ako

neko od `ivopisaca svoj talenat, koji mu je

Bog dao, sakrije i u~eniku ne oda ono {to je

bitno –  takav }e biti osu|en od Boga na ve~nu

muku... To mi se ne{to veoma dopalo 

pa Vam zato i pri~am. 

Jedna Va{a re~enica mi je privukla

pa`wu: „Kod nas je uvek najte`e bilo

trajati”. Vi trajete na vrlo specifi~an,

~ak rizi~an na~in, stalno mewaju}i

forme.

– Do{ao sam do nekakve vlastite

formule u koju verujem, i koja je, bar na mom

primeru, izgleda ta~na. U stvari, biti isti,

na svoj na~in zna~i da stalno morate da se

mewate. Da bi ostao svoj, ~ovek stalno 

mora da se mewa, nikako ponavqa. Zvu~i

paradoksalno, ali funkcioni{e. To realno

jeste te`i put, ali je meni lak{e tako. 

U Bitefu su, recimo, moje kolege na svoj na~in

nau~ile kako razmi{qam… Jednom sam 

za predstavu tra`io neku kadu, a kako je wih

mrzilo da je svaki put donose na probu, 

jer je ogromna i te{ka, dosetili su se i rekli

su mi da je ve} „glumila” u nekoj predstavi.

Unapred su znali su da }u odmah odustati 

od we! To je, ina~e, wihova pri~a, oni su mi je

kasnije ispri~ali i danas je prepri~avaju 

kao nekakvu anegdotu. 

„Meni je uvijek najva`nije da ja neke

stvari u predstavi mogu krvqu da

potpi{em. Volim kada u mojim

predstavama postoje tri, ~etiri scene

koje ispisujem svojim unutarwim bi}em” 

– rekli ste jednom, a {ta bi bio pandam

tome u Va{em `ivotu?

– To mi danas malo „poja~ano” zvu~i,

o~igledno sam bio dosta mla|i, u

„revolucionarnoj fazi”, kada sam to

rekao, ali je u su{tini ta~no, jer se ti~e

uverewa. Ja prvi moram da poverujem u

ne{to da bih vas ubedio. Kako da vas

ubedim, ako sam ne verujem? A ako verujem,

vi svakog sekunda u predstavi, na neki svoj

na~in, to ose}ate i onda to postaje i va{a

pri~a, va{e iskustvo. To je kao nekakav

„prapo~etak“ svega, koji ose}am

instinktivno. Kada to „ne{to” prona|em

kao upori{te, a to mo`e biti jedna slika,

re~enica, scena... mo`e biti glumac, ~ini

mi se da sve mogu. 


